
ADRIANA TRANDAFIR 
"Cred că nu  mai poti 

' 

supravietui sing ur" 
' 

• Simţiţi uneori că_ şi publicul poate fi talentat? 
O Sigur că da. In La ţigănci eu joc printre spectatori, 

pentru ei_ şi cu ei. Dacă mă ajută, totul merge înainte, dacă 
nu - nu. In ... au pus cătuşe florilor. . . , spectatorul e obligat să 
ră m â n ă  şi să  răspundă la provoca rea actoru lu i  ş i  a 
s pectaco l u l u i ;  a i c i ,  e l i be r  şi d i n  pu nct de vede re 
intelectual, şi spiritual. Dacă vrea să facă un spectacol în 
spectacol o poate face. C ineva d in  publ ic  mi -a spus: 
"Numai aici şi în faţ a  Universităţ i i  a m  fost fericită". Şi 
acest spectacol poate echivala cu un spat iu deschis. Mi-ar 
plăcea să fiu undeva în sală, detaşată, privind La ţigănci. 
Tare îi iubesc pe spectatori când îi văd derutat i, tulburat i, 
incercati  de frică. Dacă am juca pentru copii: cred că ei 
s-ar descurca mai bine. 

• Poate s-a pierdut instinctul jocului printr-o prea îndelungată 
constrângere. 

O Există resorturi care se destind cu incetin itorul, 
inhibiţ ii. Eu mă uit în sală - sunt Isus răstignit - şi îi văd 
cum aruncă baloanele, le resping, se feresc, apoi se joacă, 
sunt chiar bucuroşi .  la sfârşitul reprezentaţ ie!, publicul 
pleacă fără să apfaude. Şi aici e împins spre ceva care 
iese d i n  r itua l u l  cu noscut. S ingurul  spectator care a 
inteles exact piesa a fost Silviu Purcărete care, ieşind şi 
vă'zându-mă cu lumânarea în mână, mi-a spus "Dumnezeu 
să-I ierte!". 

• În spectacolul acesta, şi actorul dă iluzia libertăţii sale. Este 
doar o iluzie sau chiar există această libertate? 

O Da,  există. Ş I  a po i ,  noi ştim că El iade a gândit  
grădina ţ igăncilor ca fiind locul cu aer, singurul loc unde 
mai poţ i respira, deşi tot ce îl împresoară e invadat de 
căld u râ . Dar  revela ţ ia  mea cu privi re la  acest rol  s-a 
produs pr in întâln i rea cu muzica lui  Adrian Enescu. Ca 
scriitură, rolul meu era secundar, aveam doar două intrări. 
E adevărat că în rolul principal suntem noi - trupa. Totul e 
făcut ca într-un ceasornic, fiecare cântă o notă, dar se 
aude simfonia. 

• Deci , d inco lo  de atmosfe ră ,  muz ica dă şi un ritm 
reprezentaţiei. 

O Muzica e ca inima, dacă a tăcut o clipă,  totul s-a 
sfârşit. 

• V-aţi mai întâlnit în acest fel cu muzica? 
O Niciodată. Este prima oară când am trăit sentimentul 

acesta extraordinar al naşterii muzicii. Eu nu-l nasc numai 
pe Gavrilescu, ci, efectiv, parcă nasc şi muzica. Am avut la 
început nedumeriri şi emoti i  mari în legătură cu rolul din La 
ţigănci, nu credeam în el, în' puterea de a-1 face să existe. 

• De ce? 
O Pentru că, aşa cum îl începusem, mi se părea lipsit 

de importanţă. Am vrut să renunţ, dar în momentul în care 
am ascultat muzica lui Enescu am fost fericită. M-a cucerit. 

• În spectacol se creează o relaţie anume cu decorul? Vă ajută 
sau vă complică existenţa scenică? 

O Cred că mă descurc mai uşor cu spectatorii decât cu 
decorul, care e put in greoi şi care - după părerea mea şi 
şti i nd  ce a vrut \ n i t i a l  H a u svater - atârnă  put i n  în 
defavoarea spectacoh.ilui şi a ideii regizorale. ' 

• Aţi simţit vreodată că decorul vă influenţează în conturarea 
unui personaj? 

O Nu. Iar aici, singurul spaţ iu în care cred e grădina 
t igăncilor. 
' • Deci decorul funcţionează de obicei mai mult ilustrativ. 

O Vorbind de La ţigănci, pot spune că acest spectacol se 
poate juca oriunde, nu e condit ionat de o schelă sau de 
reflectoa re. Dar ,  în ace laş i  't i m p , pentru  a recepta 
spectacolu l ,  decorul e I m po rtant. Publ icu l e p l imbat 
dintr-un spaţ iu într-altul, e purtat într-un fel de călătorie 
care îl face să se deschidă. Eu încerc să fiu ei. Şi în mine 
sunt toţ i "eli" lumii. Cu mine începe şi se sfârşeşte o lume. 
Decorul şi scena funct ionează ca un câmp magnetic. Dar 
init ial am simtit mal a(es frica. 

'• Ce însea'mnă această frică? Durează chiar după momentul 
când simţiţi atingerea de personaj? 

O E o teamă care se anulează prin iubire. Eu am iubit 
fiecare rol şi fiecare regizor cu care am lucrat şi colegii pe 

care i-am întâlnit într-un spectacol sau altul. Am venit de la 
Reşiţa, locul unde mi-am făcut stagiatura, şi aceea a fost 
prima iubire, pe care, orice s-ar întâmpla mai târziu, n-ai 
cum s-o uiţi. Cu Hausvater am avut tot timpul o doză de 
neîncredere în mine, aveam senzatia că nu pot funct iona 
în colectivu l pe care el  deja îl formase. la u rmătorul  
spectacol cred că o să-mi fie foarte uşor. 

• Simţiţi că teatrul se apropie de religie? 
O Sigur că da. Cu iubirea începe totul şi chiar când 

începe sfârşitul tot cu iubirea începe. Colaborez acum cu 
regizorul Sandu Vasilache şi m-a cucerit felu l  în care, 
lucrând cu el, se recurge la sertăraşul acela interior în care 
există şi iubire, şi încredere în Dumnezeu, în lucrurile 
bune, în viaţa aşa cum este, în tine. Iar spectacolul de la 
Teatrul de Buzunar din Chişinău e făcut cu gândul la lipsa 
de Iubire şi la dorinta de a rmonie pe care ei o au ,  cu 
gândul  reintoarceri i  la lucrurile simple, adevărate care 
sunt, de fapt, cele mai importante în viată. 

• Care este rolul de aici? 
' 

O Joc, în dramatizarea romanului Un veac de singurătate, 
rolul Ursulei, un personaj care străbate vârste diferite şi 
exper iente  fantast ice.  M - a m  d u s  l a  C h i ş i n ă u  
neîncrezâtoare. D a r  S a n d u  Vasi lache e o m u l  care a 
construit o trupă într-un loc unde a rta se face cu mari 
sacrificii. Deşi nu a prea ieşit dintr-un Chişinău rusofil, el 
simte ritmurile acelea unice sud-americane. La ţigănci e un 
spectacol greu, filosofic, creştino-iudaico-metafizic. la 
Teatrul de Buzunar  atmosfera se desenează în a l b  ş i  
negru, nu există nuanţe. Totul e· figurat de actori: naşteri, 
războaie, mlaştin i ,  pescăruşi, trecerea ani lor, prezenţ a 
morţ i i .  E u n  teatru a l  adevă r u l u i ,  unde  se l uptă cu 
învertunare pentru tot. lată de ce acel Macondo a rezistat 
o suta de ani. Nimeni dintre noi n-o să poată rezista atât. 
Când va avea loc premiera, din Macondo al lui  Marquez 
până la Chişinău, via Bucureşti, paşaportul pentru cultura 
universală va fi, cred, ceva normal. Sunt fericită să lucrez 
acolo unde există un spirit al trupei. Acum oamenii trebuie 
să acţ ioneze împreună şi în politică, şi în viata socială, şi 
în cea teatrală. Cred că nu mai poţ i supravieţu' singur. 

• Şi totuşi oamenii, împinşi de descurajare, se abandonează în 
izolare sau poate în indiferenţă. 

O Revin iarăşi la iubire şi mă gândesc la profesoara 
mea, leopoldina Bălănuţ ă. �a m-a învăţat să fiu simplă, 
adevărată, să nu  m i nt, să cred că puterea care atinge 
oamen i i  ş i � a re vine d i n  dragoste e asemenea une i  
rugăc i u n i .  I n tr-o seară  a venit  o c a n a d i a n ă  l a  o 
reprezentaţ ie cu La ţigănci şi a spus: "voi jucaţi pe această 
scenă ca �� cum vă e frică tot timpul de regizor". l-am 
răspuns: "ştii, eu joc aşa pentru că n-aş vrea niciodată ca 
profesoarei mele să-i fie ruşine cu mine, n-aş vrea să audă 
că n - a m  fost pe măsura  dori n te i  e i  de a ne face să 
devenim actori cât de cât adevărat i". Mă întâlnesc destul 
de rar cu actorii din generaţ ia mea: Răzvan Vasilescu, 
Răzvan Ionescu, Virginia Mirea, Mirela Cioabă, Mariana 
Buruiană, Adrian Pintea. Aşa cum a existat o sărbătoare a 
promoţ iei '56, îmi doresc o sărbătoare a noastră, nu mai 
puţ in frumoasă şi aşteptată de public. 

ADINA BARDAŞ 
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